
Predlog zakona o izvajanju dejavnosti splošnega pomena

Zakon namerava preurediti 1495 zavodov - Leopold Kremžar, predsednik Skupnosti občin Slovenije: Dobički
bi seprelili drugam, problemi pa bi ostali javno breme - Domžale: Zakon ni primeren za obravnavo
Ljubljana - »Zakon za preureditev javnih zavodov, ki ga je predlagala mi-
nistrica Irma Pavlinič Krebs, ne gre v pravo smer. Vsi stroški in vsi pro-
blemi bodo prešli v javni sektor, tržno zanimivi del in dobički pa se bodo
prelili drugam. To ni dobro,« je za Delo povedal Leopold Kremžar, predse-
dnik Skupnosti občin Slovenije in župan občine Miklavž na Dravskem polju.
Skupnost občin je do zakona zelo kritična.

Zakon o izvajanju dejavnosti
splošnega pomena, kot se imenuje
predlog zakona, ki namerava pre-
urediti 1495 javnih zavodov (v šol-
stvu, zdravstvu, kulturi, športu, so-
ciali) z več kot 111.000 zaposlenimi,
precej posega v življenje in finance
lokalnih skupnosti, ugotavljajo v
Skupnosti občin Slovenije.

»Skrb vzbuja namera predlaga-
teljev po novi privatizaciji na po-
dročju družbenih dejavnosti, ki ji
ostro nasprotujemo. Občine noče-
jo privoliti v možnost odtujevanja
lastnine lokalnim skupnostim.
Lastninjenje še zadnjih ostankov
premoženja občin in države na ta

način nikakor ni sprejemljivo. To
bi imelo vrsto negativnih učinkov- pomanjkanje sredstev za njihovo
vzdrževanje in še večje propada-
nje obstoječega premoženja ...« so
zapisali v pripombah, ki so jih po-
slali poslancem, in poudarili, da bi
zakon, če bo sprejet, prinesel tudi
podražitev javnih storitev.

Zakaj bi se javne storitve
podražile

Javni zavodi niso vsi po vrsti slabo
delujoči in neprofitabilni, kot se po-
skuša prikazati, ampak imajo neka-
teri donosne dejavnosti (na primer
ortopedske operacije v bolnišnicah,

Več kot

111.000
zaposlenih dela

v 1495 javnih zavodih

drogerijska dejavnost v lekarnah,
nadstandard v nekaterih domovih
upokojencev) in takšne, ki so zaradi
narave dejavnosti in potreb ljudi v
izgubi (oskrba ponesrečencev v bol-
nišnicah). Denar se preliva znotraj
zavoda, tako da je ta v celoti poziti-
ven, torej delujoč. Novi zakon pred-
videva, da preidejo tržno zanimive
dejavnosti (ki ustvarijo na trgu več
kot 50 odstotkov prihodka) samo-
dejno v gospodarsko družbo. Ker
bo zavod, če bo zakon sprejet, tudi
lastnik premoženja, bo skladno z
zakonom o gospodarskih družbah
možna tudi privatizacija.

»Javne službe bi morale biti v
funkciji javnosti. Prihodek, ustvar-
jen na trgu, se mora vrniti v javni
del, ne pa, da bi nekdo na tej točki
spravljal denar v zasebni žep, drugi
del javne službe pa bi ostal javno
breme,« je Leopold Kremžar po-
jasnil posledice takšnega zakona, ki
bo prinesel zavodom avtonomijo.

V parlament, kjer bodo poslanci
obravnavali predlog zakona na ju-
nijski seji, je Skupnost občin Slove-
nije poslala mnenje in 17 pripomb
na posamezne člene. Sicer pa so
tudi posamezne občine, denimo
Domžale, poslale v parlament svo-
je ogorčeno mnenje: »Potreben je
temeljit premislek o posledicah
sprejetja takšnega nekakovostnega
zakona, ki ga ni mogoče izvrševati
in ga nikakor ne podpiramo,« so
zapisali Domžalčani, ki menijo, da
zakon ni primeren za obravnavo.
Milena Zupanič

Kdo dobro gospodari s premoženjem?
Pred časom je premoženje že bilo preneseno z države na univerze.
Kmalu zatem je primorska univerza pod vodstvom rektorice Lucije
Čok zaradi investicije ustvarila 3,5 milijona evrov izgube. Premoženje
univerze bi šlo v izvršbo in se prodalo, če ji ne bi s kreditom zadnji
trenutek priskočila na pomoč država. Drugi primer so domovi
upokojencev. Večina jih posluje na meji, redki imajo že leta razmeroma
velike dobičke. Eden takšnih je Dom upokojencev Ptuj, ki namerava
dobiček investirati v gradnjo na Obali. So na Ptuju cene previsoke ali
storitve slabše?


